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ACTA 
 
 

REUNIÓ DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA 

DEL PARC DEL MONTNEGRE I EL CORREDOR 
 
 
 
Data:  Dijous, 15 de novembre de 2012 
Hora:  17:00 
Lloc:  Museu de la Pagesia de Can Cases del Racó (Santa Susanna)  
 
 
President: Sr. Ramon Espinach Grau,  

Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals de la Diputació de Barcelona 
 

Secretari: Sr. Antoni Bombí Arnau,  
Director del Parc del Montnegre i el Corredor 

  
Assistents : vegi’s annex. 

 

 

Ordre del dia 
 

1.  Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

2.  Informe de gestió. Principals activitats realitzades. 

3.  Proposta d'actuacions per a l’any 2013. 

4.  Donar compte sobre el desenvolupament del procés de revisió del Pla 
Especial. 

5.  Torn de paraules. 

 



 

Desenvolupament de la sessió 

 
Dóna la benvinguda als assistents el Sr. Reca Vidiella, Coordinador d'àmbit d'Espais Naturals de la 
Diputació de Barcelona, que agraeix l’acollida a l’Ajuntament de Santa Susanna. Tot seguit, intervé el 
Sr. Robert Pi, 1er Tinent d'Alcalde de Santa Susanna, que expressa la seva satisfacció pel fet que es 
celebrin, per primera vegada en el seu municipi, les reunions dels òrgans de gestió i participació del 
Parc del Montnegre i el Corredor. Ofereix als representats de les entitats la possibilitat de visitar, una 
vegada finalitzada la sessió, l’exposició instal·lada al Museu de la Pagesia i explica breument les 
característiques d’aquest equipament municipal que, instal·lat en una antiga masia restaurada situada 
a les portes del parc, ofereix un ampli ventall de recursos i d’activitats per a conèixer la història del 
món rural i la relació entre l’home i la terra a través de la vida del pagès.  
 
Tot seguit, es passa al primer punt de l’ordre del dia, en el qual s’acorda donar l’acta de la darrera 
reunió per aprovada. Pren la paraula Sr. Bombí que desenvoluparà conjuntament els continguts del 
segon i el tercer punt de l'ordre del dia, per donar compte de l'estat de realització de les actuacions 
programades per a l'any 2012 i de les línies de treball més rellevants proposades per a l’any 2013.  
 
El Sr. Bombí explica que no es presenta un programa detallat d’actuacions per a l’any 2013, sinó una 
proposta de grans línies i objectius per a ser posada a consideració de la Comissió Consultiva. El 
programa d’actuacions s’elaborarà una vegada hagi completat l’habitual ronda de reunions que s’està 
duent a terme durant la tardor amb els equips de govern de tots els municipis de l’àmbit del parc. Una 
vegada recollides les propostes del diferents ajuntaments, s’elaborarà el programa d’activitats definitiu 
que, com cada any, es farà arribar a totes les entitats.  
 
En relació al programa de conservació, fa esment de l’execució de treballs, duts a terme en el marc 
del conveni amb l'Obra Social de La Caixa, corresponents als plans de millora dels àmbits de ribera a 
Olzinelles, Fuirosos, Ramió i a la vall de la Riera de Pineda. Mostra diverses imatges dels treballs 
efectuats durant l’any 2012 de recuperació de pastures i antics camps de conreu que havien estat 
abandonats o bé transformats en plantacions d’arbres de creixement ràpid. Fa esment d’una actuació 
d’eliminació d’espècies al·lòctones (majoritàriament mimosa) a la Serra de l’Esquirol. Explica les 
repercussions que té la recuperació d’espais oberts en la conservació de la diversitat biològica i el 
foment de les activitats agrícoles i ramaderes. Tanmateix, posa de manifest el valor d’aquests espais 
com a elements de lluita passiva contra els incendis forestals en un territori predominant forestal. 
 
També dóna compte de les actuacions forestals realitzades en diverses finques públiques (Can Bosc, 
Can Preses, Can Pica i Serra de l’Esquirol). Diu que pràcticament tots els terrenys de titularitat pública 
(que suposen el 10% de la superfície total del parc) disposen de Plans Tècnics de Gestió i Millora 
Forestal. Els aprofitaments de llenya o suro que donen benefici compensen els costos dels treballs 
deficitaris, com poden ser aclarides de selecció o actuacions de manteniment de les pistes de 
desembosc. 
 
Quant a la campanya de vigilància d’estiu, que es va tancar el 12 de setembre, diu que, malgrat les 
condicions meteorològiques desfavorables, els resultats finals de la campanya de prevenció han estat 
satisfactoris al Montnegre i el Corredor. Solament dos petits focs han afectat el parc, amb menys de 
50 m2 cremats. Destaca, que l’any 2012 està resultant especialment sec i càlid. A l’estiu, la manca de 
pluges ha coincidit amb fortes calorades, sobre tot a l’agost, amb molt dies amb temperatures 
superant els 30ºC. Els nivells de risc de foc forestal han estat els més elevats dels darrers anys. Des 
de finals de juny fins a mitjan setembre s’han succeït diversos episodis amb risc molt alt o extrem, que 
han mantingut en estat de màxima alerta els mitjans de vigilància i extinció.  
 
El Sr. Bombí informa dels resultats relatius a la temporada 2011-12 del programa de seguiment de les 
poblacions de senglar de Catalunya. En col·laboració amb les colles de caçadors, el parc de 
Montnegre i el Corredor participa des de fa més de dotze anys en aquest estudi que aporta dades 
molt fiables sobre l’evolució de les poblacions de senglar. Exposa les dades de captures a la darrera 
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temporada (667 senglars en 500 batudes) que posen de manifest que les densitats de senglar 
segueixen augmentant. Al Montnegre i el Corredor s’estima que hi ha 8,5 senglars/100 ha, una de les 
densitats més elevades de Catalunya. Aquest fet comporta un increment dels danys a agricultors i 
ramaders (que han estat especialment importants enguany) així com un major nombre d’accidents de 
trànsit per atropellaments de senglars.  
 
Explica que des de l’Àrea de Territori i Sostenibilitat es volen implementar, en col·laboració amb els 
caçadors, algunes mesures per contribuir a evitar que el senglar esdevingui una plaga. Entre les 
possibles línies d’actuació proposades, assenyala la conveniència d’incrementar la pressió cinegètica i 
l’assaig de noves modalitat de cacera, la promoció d’accions de prevenció dels danys agrícoles i, 
també, el foment de la comercialització i el consum de la carn de senglar i de productes derivats. 
 
 
  Per a l’any 2013, els principals objectius en conservació que es proposen són els següents: 
 

 Redactar del pla de conservació del parc 

 Impulsar un pla d’acció per al control de les poblacions de senglar en col·laboració amb els 
caçadors  

 Executar actuacions de millora d’hàbitats, recuperació d’espais oberts i restauració del 
paisatge [conveni LKXA] 

 Promoure la gestió forestal planificada de les finques públiques aplicant criteris de viabilitat 
econòmica  

 Desplegar el dispositiu de prevenció d’incendis i garantir la funcionalitat de les 
infraestructures, en coordinació amb els altres agents implicats, cercant la màxima eficiència 

 
 
A continuació i fent referència al programa de foment del desenvolupament i de la participació, el 
Sr. Bombí informa de diverses línies d’actuació orientades al foment de la producció de biomassa i del 
seu ús. En aquest sentit, explica que es prioritzaran les inversions en calderes de biomassa en les 
subvencions a particulars de l’any 2013. Tanmateix diu que s’instal·laran calderes de biomassa en 
diferents equipaments del parc, com a Can Pica o el Centre d’informació d’Hortsavinyà, en substitució 
de les de gas-oil, el que suposarà una notable reducció en les despeses de calefacció. Mostra 
algunes imatges d’aprofitaments forestals on s’obté biomassa (estella) a partir de subproductes 
forestals. 
 
Seguint en l’àmbit del foment del desenvolupament, recorda que el Parc del Montnegre i el Corredor 
participa per primera vegada en el programa Parc a Taula, que vol ser un instrument de dinamització 
socioeconòmica amb la promoció de productors i artesans i la implicació de restauradors. En l’edició 
2012 hi han participat solament cinc restaurants i un allotjament dels municipis de l’àmbit del parc. Diu 
que s’està treballant amb l’objectiu d’estendre aquest programa a productors i empreses de serveis de 
restauració i acollida de tots els municipis del parc i informa de la celebració, el proper 17 de 
novembre, d’un Mercat del Parc a Taula a Mataró on hi participaran productors vinguts de diferents 
parcs. Al llarg de l’any, el parc també ha estat present en diverses fires i mercats locals (fins a 8 
d’aquests esdeveniments) oferint informació sobre el Montnegre i el Corredor.  
 
En relació a actuacions en infraestructures, explica que la Xarxa de Parcs s’ha acollit a un programa 
d’ajuts europeu al desenvolupament (FEDER) amb un projecte conjunt, que inclou actuacions de 
millora de la xarxa viària de titularitat pública del parc. Fa una relació de les principals inversions fetes 
en senyalització durant l’any, com la que correspon a l’eix Calella-Hortsavinyà-Tordera, i dóna compte 
de la instal·lació de dos mòduls de bústies a Sant Pere de Riu (adquirits i instal·lats en col·laboració 
amb l’Ajuntament de Tordera i els veïns). 
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Quant a les polítiques culturals, informa del desenvolupament de la 17ª edició del programa Viu el 
Parc referint-se a l’acte central o Gran Festa del parc que, com és tradicional, es va celebrar el segon 
diumenge d’octubre, el dia 14, a l’entorn del Santuari del Corredor. Tot i que el temps no 
acompanyava, l’acte va comptar amb l’assistència de prop de 1.000 persones, sobretot grups 
familiars. Els participants van poder gaudir de variades activitats (jocs, tallers, música,...) a l’esplanada 
principal i de l’espectacle final (circ/malabars) al recinte del santuari. D’altra banda, informa de la 
celebració, en una nova edició del cicle Poesia als Parcs, d’un acte de lectura musicada de poemes a 
la Font del Pradelló (23 de setembre, Olzinelles, Sant Celoni) que va aplegar 50 persones. 
 
 

Per a l’any 2013, els principals objectius en foment del desenvolupament i de la participació 
que es plantegen són els següents: 

 
 Millorar els instruments i els vincles de participació i diàleg amb els agents socials i les entitats 

del territori 

 Impulsar la participació de productors, artesans, serveis de restauració i allotjament en el 
programa Parc a taula 

 Promoure la producció i la utilització de biomassa forestal 

 Desenvolupar els projectes cofinançats pel FEDER i seguir treballant coordinadament amb els 
municipis en el manteniment i millora de la xarxa viària 

 Millorar la senyalització i fer més eficients els mecanismes de manteniment i reposició 
 
 

Referint-se a les principals actuacions que s’estan duent a terme enguany dins el programa d’ús 
social, el Sr. Bombí informa de diversos treballs de millora en indrets estratègics del parc. Fa especial 
referència a la intervenció realitzada a Santa Maria del Montnegre, en col·laboració amb l’Ajuntament 
de Sant Celoni i l’Associació d’Amics de Santa Maria del Montnegre, que va ser presentada en un 
acte celebrat el passat 10 de novembre en el qual es va plantar un nou roure, obtingut per clonació del 
roure original. 
 
En relació al desenvolupament de la xarxa de senders autoguiats, diu que s’ha editat el fulletó de 
l’itinerari de La vall de la riera de Pineda, a la portadella del qual es veu una imatge de l’arcada 
romana de la Font del Ferro, recentment restaurada i consolidada. S’ha senyalitzat un nou itinerari de 
Sant Iscle de Vallalta al Pla de Forcs i es troba en procés d’edició el de Les Torrenteres (Sant Cebrià 
de Vallalta). Pel que fa a publicacions, també es fa ressò de l’edició d’un “mapa de l’informador” del 
parc que, a més de d’incloure informació sobre serveis i recomanacions als visitants, incorpora un 
plànol gran on es poden assenyalar rutes suggerides i marcar indrets d’interès. 
 
 

A l’any 2013, els principals objectius inclosos en la proposta de programa d’ús social són els 
següents: 

 
 Avançar en el projecte de rehabilitació de Can Bosc com a equipament central del parc al 

Corredor  

 Rendibilitzar la xarxa d'equipaments i millorar la qualitat de l'oferta d'activitats i serveis  

 Col·laborar amb els ajuntaments en l’ordenació i millora d’accessos i indrets estratègics o 
d’alta afluència 

 Desenvolupar el pla director d'itineraris, en coordinació amb els municipis, aplicant criteris de 
racionalització i coherència 

 Instal·lar plafons explicatius/divulgatius per donar a conèixer els elements rellevants del 
patrimoni 
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Tot seguit i entrant en el darrer programa d'activitats generals, exposa els resultats d’una enquesta 
de satisfacció adreçada als usuaris del equipaments. Havent-se recollit les opinions de més de 1.500 
usuaris de 10 equipaments del Parc del Montnegre i el Corredor al llarg d’un any (d’abril de 2011 a 
març de 2012) els resultats obtinguts mostren un nivell de satisfacció molt elevat, valorant-se 
especialment el bon tracte i la professionalitat dels informadors.  
 
 

A l’any 2013, els principals objectius del programa d’activitats generals proposats són: 
 

 Analitzar l’eficiència i l’impacte de la gestió, mitjançant aplicatius de seguiment i avaluació 
interns i enquestes, i utilitzar la informació recollida per implantar millores 

 Desenvolupar el procés de revisió del Pla Especial en col·laboració amb els ajuntaments i 
amb la participació dels agents territorials 

 
 
En relació al procés de revisió del Pla Especial del Montnegre i el Corredor -quart punt de l’ordre del 
dia- el Sr. Bombí diu que es segueix treballant amb les administracions implicades en determinar quin 
ha de ser el tractament de les urbanitzacions irregulars. Fet això, es podrà consensuar la proposta 
definitiva de límits. Explica que l’equip tècnic encarregat de la redacció del nou pla ha avançat en la 
proposta de nova normativa i elaborat un primer esbós de la futura zonificació, dissenyada amb 
l’objectiu de simplificar els àmbits normatius actuals i garantir la protecció dels elements d’alt interès 
ecològic i paisatgístic. 
 
 
Arribats a aquest punt, s’inicia la roda d’intervencions corresponent al cinquè i darrer punt de l’ordre 
del dia.  
 
La Sra. Marta Miralles (Centre de Documentació de Sant Celoni), en relació als objectius proposats per a 
la gestió forestal en finques públiques, suggereix que a més del criteri de viabilitat econòmica s’incorporin 
criteris que orientin la gestió envers objectius relacionats amb la conservació. El Sr. Bombí respon dient 
que s’ha volgut remarcar que la gestió forestal en finques públiques es pot assolir sense costos afegits, 
però que a l’hora de planificar-la es dóna molta importància a tot el que fa referència a la conservació i 
millora dels valor ecològics i paisatgístic de cada finca. El Sr. Espinach, que troba bé que es modifiqui 
l’enunciat en el sentit proposat, recorda que en l’elaboració dels plans tècnics de gestió de les finques 
sempre és parteix d’una diagnosi ambiental per garantir la sostenibilitat ecològica de les intervencions. El 
Sr. Vidiella considera que la gestió forestal és una eina essencial per a fer una adequada política de 
prevenció d’incendis forestals i que aquest criteri, lògicament, s’ha d’aplicar a les finques de propietat 
pública. 
 
El Sr. Mariano Romero (Associació de Propietaris de la Serra de l’Esquirol) valora positivament la gestió 
feta pel parc en les finques de la Serra de l’Esquirol: amb el que s’ha obtingut de l’extracció de suro, s’han 
fet neteges al voltant de cases i camins i retirat els pins grans que quedaven prop de les edificacions.  
 
El Sr. Joan Manel Riera (Societat Catalana d’Educació Ambiental) fa referència al projecte ACCUA 
(CREAF) que ha analitzat els darrers anys els efectes del canvi climàtic sobre el règim hidrològic, els 
boscos i els conreus de les conques d’alguns rius catalans. En destaca tres conclusions per a finals 
de segle XXI: la baixada de la productivitat, l'increment acusat del risc d'incendis forestals i la 
possibilitat que els boscos més humits passin a ser netament emissors de CO2. L’estudi assenyala 
que una gestió orientada cap a estructures amb arbres grans i menors densitats (boscos més madurs) 
podria mitigar aquest efecte. 
 
Referint-se a la promoció de la producció i la utilització de biomassa forestal, el Sr. Mariano Romero 
expressa els seus recels, ja que considera que pot ser contraproduent perquè pot generar una entrada 
massiva de gent als boscos per aprofitar-la i no deixar res. Respon el Sr. Vidiella dient que cal regular-ho i 
que és necessari d’aplicar criteris de sostenibilitat i proximitat: cal promoure l’ús de biomassa km 0. Els 
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estudis assenyalen que la màxima eficiència es pot obtenir amb la utilització d’estella local. El Sr. Joan 
Manel Marín (Ass. Defensa del Corredor-Montnegre i Baix Montseny “La Coordinadora”) considera que 
és bo aprofitar els subproductes que s’obtenen de les neteges forestals i diu que caldrà sensibilitzar i 
educar a la població per avançar en l’ús adequat de la biomassa. El Sr. Canals comenta que si bona part 
de l’estella que es produeix se’n va cap a Itàlia, és pel règim de subvencions d’aquest país i que el 
creixement del bosc genera excedents cada any, que poden extreure’s de manera sostenible.  
 
Intervé la Sra. Fidela Frutos (“La Coordinadora”) qui manifesta que, per evitar una gestió poc sensible 
amb la conservació del medi natural, creu absolutament necessària una estricta regulació dels 
aprofitaments per a biomassa a tot el territori. El Sr. Espinach li respon dient que a Catalunya es 
disposa d’eines legals suficients i d’una organització forestal amb experiència i capacitat de regulació. 
El Sr. Josep M. Tusell (Consorci Forestal de Catalunya) puntualitza que la gestió forestal és una de 
les activitats més regulades, fins i tot considera que amb excés de rigidesa i de normatives. Diu que 
als nostres boscos hi ha un nombre excessiu d’arbres i que l’extracció de biomassa, tot i no donar 
massa rendiment econòmic, pot ser una bona oportunitat per al sector. 
 
El Sr. Canals (Ass. de Propietaris del Montnegre i el Corredor) pregunta com es concreta la 
priorització de la instal·lació de calderes i estufes de biomassa en les subvencions. El Sr. Espinach 
explica que als particulars que vulguin fer inversions en aquest sentit, no se’ls aplicarà el coeficient 
d’ajust habitual i que se’ls atorgarà el màxim possible, es a dir, el 50% de la inversió fins arribar al 
topall establert en cada cas.  
  
En un altre ordre de coses, la Sra. Encarna López (A.A. V.V. de Sant Pere de Riu) considera que la 
instal·lació de bústies a l’entrada de parc, una vella reivindicació del veïnat, és un fet positiu que 
millorarà la motivació i les ganes de participar dels veïns en qüestions d’interès comú. 
 
A continuació, es produeixen diverses intervencions que fan referència a l’abandonament de deixalles 
i senyals que no es retiren després de curses o marxes populars. El Sr. Joan Manel Marín diu que a 
l’entorn del dolmen de Pedra Gentil hi ha va veure brutícia, bosses de plàstic i senyals no retirades. El Sr. 
Josep Suñer (Amics de Santa Maria del Montnegre) adverteix que ha trobat cintes en els arbres de 
Sant Martí a Hortsavinyà i marques verdes de pintura baixant de Ca l’Alomar. El Sr. Pere Badaló 
(Agrupament Escolta Montnegre) també ha detectat deixadesa per part d’alguns visitants a l’entorn de 
Santa Maria de Montnegre. A tot això respon el Sr. Bombí, dient que des del parc s’intenten resoldre 
aquestes situacions i que es fa un seguiment específic de les activitats organitzades i es requereix als 
promotors que retirin els senyals provisionals al més aviat possible. El Sr. Vidiella considera que la 
sensibilització i l’educació són bàsiques per evitar aquest tipus de conductes. 
 
La Sra. Encarna López diu que li agradaria organitzar un acte de voluntariat per fer neteja al sector de 
la riera de Pineda, a l’entrada del parc. El Sr. Joan Basart (V.A.M.M.A.) diu que això s’ha fet en el llit 
del riu Besòs i el Sr. Joan Manel Riera comenta experiències similars en altres municipis, com Dosrius 
o Sant Celoni. El Sr. Pere Badaló explica el seu agrupament organitza activitats diverses (arranjament 
de senders, marxa popular,...) i s’ofereix a participar en accions de voluntariat. Informa que una de les 
activitats que han dut a terme -la restauració de l’entorn del coll de Sant Andreu de l’Arboceda- ha 
rebut el premi Jaume Ciurana (destinat a actuacions cíviques juvenils) i agraeix el suport rebut del 
parc per desenvolupar aquest projecte. El Sr. Bombí felicita a l’Agrupament Escolta Montnegre per la 
feina feta i per haver aconseguit aquest guardó i ofereix la col·laboració del parc en les accions de 
millora del medi natural que sorgeixin de les entitats.  
 
El Sr. Albert Mas (UEC de Mataró) diu que és l’encarregat de sector dels senders de gran recorregut 
que travessen el parc i s’ofereix per a coordinar-se amb el parc pel que fa a la senyalització i 
manteniment d’aquests itineraris, la qual cosa el Sr. Bombí agraeix.  
 
Tot seguit, es recullen diverses intervencions relacionades amb la revisió del Pla Especial. Enceta 
aquest tema la Sra. Fidela Frutos que diu que la seva entitat té especial interès en conèixer les zones 
d’ampliació que puguin connectar amb el Parc de la Serralada Litoral. Diu que, en aquest sector en el 
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terme de Llinars del Vallès, hi ha una pedrera que, si es consolida com a zona industrial, pot suposar 
un impacte permanent en el territori. Creu que si esdevingués espai protegit això es podria evitar. El 
Sr. Bombí respon dient que en la proposta de nous límits del parc que s’està treballant conjuntament 
amb els ajuntaments, no es preveu ampliar el parc fins aquest punt, entre d’altres raons pel criteri de 
compacitat que s’està aplicant. No obstant això, diu que s’està considerant la possibilitat d’establir en 
aquest sector una àrea d’interès per a la connectivitat, que enllaci amb Coll de Parpers i el Parc de la 
Serralada Litoral. El Sr. Bellapart afegeix, que el nou planejament es farà d’acord amb les voluntats 
municipals i recorda que la diputació solament està donant suport tècnic als municipis en aquest 
procés i no té atorgades competències urbanístiques. 
 
El Sr. Mariano Romero considera que el procés de revisió no avança o avança massa lentament i que 
caldria resoldre al més aviat possible l’assumpte de les urbanitzacions irregulars. El Sr. Espinach diu que 
aquesta queixa serà traslladada al Consell Coordinador i el Sr. Bellapart li fa saber que des de la 
diputació s’està treballant amb el màxim interès i explica que el nou Pla Especial haurà de ser el resultat 
d’un pacte i que, com a tal, exigeix el seu temps per tal de trobar els equilibris necessaris i donar una 
resposta coherent a les situacions d’irregularitat. El Sr. Rasche afegeix que s’ha avançat en molts 
aspectes, com en la proposta de normativa o en la definició dels nous límits en molts municipis i que no 
és exacte dir que no s’hagi progressat. 
 
El Sr. Joan Manel Riera, en relació a la connectivitat amb el Parc de la Serralada Litoral pels termes 
municipals de Dosrius i Llinars del Vallès, diu que aquesta àrea geogràfica és una zona important per 
a les poblacions de rapinyaires, que hi tenen establerts els seus territoris. El Sr. Bombí diu que es 
tindrà en compte el valor d’aquest espai i, tanmateix, el seu interès per a garantir la connectivitat 
ecològica i paisatgística amb els espais naturals veïns. El Sr. Bellapart explica que es troba en procés 
d’informació pública la nova delimitació del PEIN de la Serralada Litoral i és un moment adequat per a 
fer-hi aportacions. El Sr. Rasche reitera que el paper de l’equip redactor del nou pla és donar suport 
tècnic als ajuntaments, sense imposar cap proposta de delimitació que sigui contraria a les voluntats o 
als models de planejament dels equips de govern municipal. 
  
Fent referència als danys ocasionats per la fauna, el Sr. Josep M. Tusell explica que senglars i 
cabirols també causen perjudicis a la silvicultura. Manifesta el seu temor en relació al creixement de 
les poblacions de cabirol, que considera podria esdevenir una plaga. El Sr. Santi Ferrón (Federació 
Catalana de Caça) diu que les dades disponibles dels dos darrers anys fan pensar que les poblacions 
de cabirol evolucionen cap a l’estabilitat. Explica que al Montnegre i el Corredor s’està fent seguiment 
de les poblacions de caça major des de fa temps, que es revisen els censos cada any i que, on 
s’observa augments de la població de cabirol, és donen més permisos de captura. Això no evita 
conflictes ni danys puntuals en llocs concrets, però considera que no es pot parlar de plaga. Aporta 
algunes dades significatives: mentre a les comarques de Barcelona es capturen anualment de 700 a 
800 cabirols, a França s’arriba als 300 o 400 mil i a Alemanya s’assoleix el milió d’individus capturats 
cada any. Considera que el sector Montnegre-Corredor i Serralada Litoral (pràcticament des de la 
Tordera al Besòs) és un territori capdavanter pel que fa a la gestió de la caça major, havent-se 
establert un Pla Tècnic de Gestió Cinegètica conjunt, el més gran de Catalunya (d’unes 40.000 ha), 
que contempla fer seguiment de les poblacions i de les captures de senglar i cabirol. 
 
El Sr. Rossend Pujolar i la Sra. Marta Crespo (ICTA, Universitat Autònoma de Barcelona) fan una 
darrera intervenció per expressar el seu reconeixement per la feina feta al parc i expliquen que molts 
dels àmbits de treball coincideixen amb l’àrea de coneixement i projectes del seu departament. 
S’ofereixen a aportar coneixements i suport. 
 
I essent les 19:30 h i sense haver-hi més temes que tractar, es dóna per finalitzada la reunió de la 
Comissió Consultiva del Parc del Montnegre i el Corredor.  
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ANNEX: Relació d’assistents a la reunió 
 
   

President Sr. Ramon Espinach Grau Diputació de Barcelona 

Secretari Sr. Antoni Bombí Arnau Diputació de Barcelona 
 

 Sr. Robert Pi Bosch Ajuntament de Santa Susanna 

 
 
Representants de les entitats  
 

Sra. Encarna López Gallego A.A. V.V. Sant Pere de Riu 

 Sr. Pere Badaló Cañellas Agrupament Escolta Montnegre 

Sr. Josep Suñer Sabaté Amics de Santa Maria del Montnegre 

 Sr. Josep Canals Ass. de Propietaris del Montnegre i el Corredor 

Sr. Joan Manel Martín Ass. per a la Defensa del Corredor-Montnegre i Baix 
Montseny “La Coordinadora”  

Sra. Fidela Frutos Ass. per a la Defensa del Corredor-Montnegre i Baix 
Montseny “La Coordinadora”  

Sr. Josep Cuello Associació de Propietaris Serra de l’Esquirol 

Sr. Mariano Romero Associació de Propietaris Serra de l’Esquirol 

 Sra. Marta Miralles Cassina Centre de Documentació de Sant Celoni 

 Sr. Josep M. Tusell Armengol Consorci Forestal de Catalunya 

 Sr. Pere González Creu Roja de Sant Celoni i Baix Montseny 

 Sr. Santi Ferrón Ribas Federació Catalana de Caça BCN 

 Sr. Rossend Pujolar ICTA (Universitat Autònoma de Barcelona) 

 Sra. Marta Crespo ICTA (Universitat Autònoma de Barcelona) 

 Sr. Joan Manel Riera Vidal Societat Catalana d’Educació Ambiental 

 Sr. Josep Majoral  Societat de Caçadors de Llinars del Vallès 

 Sr. Francesc Vendrell Clopés Societat de Caçadors El Faisà 

 Sr. Albert Mas Palacios UEC de Mataró 

Sr. Joan Basart V.A.M.M.A. 

 
Altres assistents  
   

 
Sr. Reca Vidiella Roca Coordinador d'àmbit d'Espais Naturals DB 

 
Sr. Jordi Bellapart Colomer Gerent de Serveis d’Espais Naturals DB 

 
Sr. Quique Rasche Villanova Cap de la Direcció Territorial Oriental de l’Oficina Tècnica 

de Parcs Naturals DB  
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